
5 اقتصاد

خبر یادداشت

آیا چین واقعا 
به CPTPP 1 می پیوندد؟

در ۱۶ سپتامبر، چین رســما درخواست پیوستن به  �
توافق جامع و مترقی برای مشــارکت ترانس پاسیفیک 
(CPTPP) را داد که یک بلوک تجاری با ۱۱ عضو است 
که استاندارد جدیدی در زمینه تجارت و سرمایه گذاری 
در یکــی از پویاترین و با ســرعت ترین مناطق جهان از 
لحاظ رشد تجاری را شامل می شود. وزیر تجارت چین، 
وانــگ ون تائو اعلام کــرد که درخواســت چین برای 
عضویت را بــه نیوزیلند که مرکز ســپرده CPTPP در 
 CPTPPآنجا مستقر است، ارســال کرده است. پیمان
که در زمان ریاســت جمهوری اوباما در ایالات متحده 
آمریکا بــه پیمان Trans-Pacific شــناخته می شــد، 
مقدمــات خروج از این پیمان در زمان وی فراهم شــد 
ولی خروج ایالات متحده آمریــکا از CPTPP در زمان 
ریاســت جمهوری دونالد ترامپ اتفــاق افتاد. پس از 
خروج از ایالات متحده آمریکا ۱۱ عضو دیگر تلاش هایی 
درخصوص احیای این پیمان داشــتند. نکته جالب این 
قضیه این اســت که پیمانی که با طراحی آمریکا ایجاد 
شــده بود و پس از مدتی از آن خارج شد، حالا پکن به 
دنبال عضویت در آن است. درخواست چین می توانند 
توان رهبری این کشور در این پیمان را به خوبی نمایش 
 CPTPP دهد. اگرچه برخی تصور می کنند کشــورهای
بر ضد چین هستند ولی کشورهای عضو تأکید دارند که 
این پیمان یک پیمان باز مختص به کشــورهای خاصی 
نیســت و از عضویت کشــورهایی مانند چین استقبال 
می کند. در اجلاس ۲۰۲۰ شی جین پینگ، رئیس جمهور 
چین اعلام کرد که این کشور به دنبال عضویت در پیمان 
CPTPP است و حالا مشاهده می کنیم که این کشور در 
کمتر از یک سال درخواســت عضویت رسمی خود را 
برای این پیمان ارسال کرده است. روزنامه گلوبال تایمز
 (Global Times) کــه یک روزنامــه دولتی در ایالات 
متحده آمریکاست این گونه عنوان می کند که این برنامه 
یعنــی عضویت چین در پیمان CPTPP بر رهبری پکن 
در تجارت جهانی تأکید کرده که ایالات متحده آمریکا را 
به طور فزاینده ای منزوی می کند. البته مراحل عضویت 
در پیمان بسیار پیچیده تر از اینهاست و بعید است چین 
اولین بار به عضویت CPTPP دربیاید. این پیمان شامل 
اســتانداردهای بالایی اســت که بســیار فراتر از حذف 
تعرفه تجاری است. قواعد و مقررات سختگیرانه ای در 
این خصوص وجود دارد که از جمله می توان به مقررات 
راهنمای دسترسی به بازار، حقوق کار و تدارکات دولتی 
که همان یارانه های دولتی به شرکت هاست اشاره کرد. 
 CPTPP تحلیلگران داخلی چین معتقدند پیوستن به
می تواند آغازگر اصلاحات جدی داخلی در چین شود؛ 
مانند آنچه قبل از عضویت در سازمان تجارت جهانی 
(WTO) موجــب پویایــی و شــکوفایی اقتصادی این 
کشور شد. درواقع برخی از قوانین و مقررات لازم برای 
عضویت در پیمان می تواند چالش جدیدی برای حزب 
کمونیست چین که تلاش می کنند کنترل شدیدی روی 
دولت این کشور داشته باشند به دنبال دارد. برای مثال 
استاندارد های بالاتر برای حقوق کار باعث شده ویتنام 
مجبور شود تشکیل اتحادیه های مستقل کارگری را به 
رسمیت بشناسد. موضوعی که با توجه به سرکوب های 
شدید چین علیه اتحادیه های کارگری تا حدودی بعید 
 CPTPP به نظر می رسد. ســند یا مقررات سختگیرانه
درخصوص یارانه به شــرکت های دولتی یا گشــایش 
معاملات بــرای رقبای خارجــی می تواند یک فرصت 
باشــد و از سوی مقابل دولت چین را به چالشی جدی 
دچار کند. برخی معتقد هستند که چین به دنبال کاهش 
اســتانداردهای ســطح بالای CPTPP است که بتواند 
به عضویت پیمان در بیاید ولی مشــخص نیست اعضا 
با آن موافق باشــند. همپوشــانی زیادی میان اعضای 
CPTPP و اعضای مشارکت اقتصادی جامع منطقه ای 
(RCEP) وجود دارد. اعضای CPTPP مانند اســترالیا، 
برونئی، ژاپن، مالزی، نیوزیلند، سنگاپور و ویتنام همگی 
از طریــق RCEP موافقت نامــه تجــارت آزاد با چین 
دارند و به نوعی علاقه ای به یکسان شدن و همپوشانی 
ایــن دو پیمان ندارند. علاوه بر این کشــورهایی مانند 
شــیلی و پــرو توافق نامــه تجــارت آزاد دوجانبه با 
چیــن امضا کرده انــد. توافق نامه آمریــکا، مکزیک و 
کانادا(USMCA) کــه در دوران ترامپ مجددا مورد 
بررســی قرار گرفت شامل یک قرص سمی۲ است که 
هر ســه عضو را ملزم می کند در صورتی که تمایل به 
مذاکره تجاری با اقتصاد غیربازاری را داشــته باشند، 
باید به ســایر اعضا اطلاع دهنــد؛ دولت چین معتقد 
اســت که این بند به طــور صریح بــرای جلوگیری از 
انعقاد قرارداد کانادا و مکزیک با چین طراحی شده تا 
کالاهای چینی به راحتی به پشت دروازه ایالات متحده 
آمریکا نرسد. با توجه به موانع پیش روی چین پیوستن 
به پیمانCPTPP در کوتاه مدت امری بعید و ســخت 
است ولی حتی اگر اقدام چین در این زمینه به صورت 
نمادین نیز باشــد، برای این کشور در وجه بین المللی 
آن بسیار باارزش است. درخصوص پیوستن به پیمان 
CPTPP تنها چین خواســتار عضویت در آن نیســت 
بلکه کشورهایی مانند انگلستان، اندونزی، کره جنوبی، 
تایلند و فیلیپین خواهان پیوستن به این پیمان هستند. 
درباره ایالات متحده آمریــکا اما پس از روی کارآمدن 
جو بایــدن تحرکاتی درخصوص پیوســتن مجدد به 
پیمــان CPTPP از ســوی دولت این کشــور صورت 

نگرفته است.
*کارشناس آسیای مرکزی و قفقاز

1) Comprehensive and Progressive Agreement for 

Trans-Pacific Partnership

۲) یک نوع استراتژی برای مقابله با شرکت یا 
 Poison pill: دولت های متخاصم

چهارشنبه   31 شهریور 1400سال نوزدهم    شماره 4103

توضیحات معاون بانك مرکزي درباره قمار آنلاین

اکوسیستم قمار

رشد  ۱۰ درصدی مصرف برق
 در مقایسه با پارسال

شرق: براساس اعلام شــرکت مدیریت شبکه برق  �
ایران، آمارها میزان مصرف برق صنایع بزرگ کشــور در 
روز جاری را پنج هزار مگاوات نشان می دهد که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل در همین زمان حدود ۱۰ درصد 
رشد داشته است. براساس گزارش وزارت نیرو، پیک بار 
مصرف برق در مدت مشــابه در سال گذشته ۴۹ هزار و 
۸۱۶ مگاوات بوده که نشان می دهد میزان مصرف برق 
نسبت به ســال قبل حدود چهار هزار مگاوات افزایش 
یافته اســت. در ایــن گزارش آمده اســت، محدودیت 
اســتفاده از نیروگاه های برق آبی کماکان وجود دارد و 
چهار نیــروگاه بخاری مطابق برنامــه زمان بندی برای 
عملیات تعمیرات اساســی از مدار خارج شــده اند که 
پس از تعمیرات ســالانه بــه مدار تولیــد بازخواهند 
گشت. شرکت مدیریت شــبکه برق ایران از هم وطنان 
تقاضا کرده است، با رعایت پیوسته برنامه های مدیریت 
مصرف انــرژی از جملــه آب، برق و گاز، در توســعه 

اقتصادی و اجتماعی کشور مشارکت کنند.

احتمال افزایش مسکن خبرنگاران 
به ۶۰ هزار واحد

ایســنا: معاون وزیر راه وشهرســازی گفــت: پیرو  �
تفاهم نامه ســاخت مســکن برای خبرنــگاران اخیرا 
جلســه ای با مســئولان وزارت ارشاد داشــته ایم که 
کارهای اجرائی را به زودی شــروع می کنیم و پیشنهاد 
کرده ایــم ظرفیت از ۱۰ هزار واحــد فعلی به ۶۰ هزار 
واحــد افزایش پیدا کند. محمود محمــودزاده اظهار 
کرد: پیرو تفاهم نامه ســاخت مســکن برای اصحاب 
هنر و رســانه کــه ۹ مردادمــاه بیــن وزارتخانه های 
راه وشهرســازی و ارشاد منعقد شــد، اخیرا جلسه ای 
با مســئولان وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی داشتیم 
کــه به زودی عملیات اجرائی پروژه ها آغاز می شــود. 
او افــزود: در مرحله اول احداث ۱۰ هزار واحد مدنظر 
قــرار گرفت که تا کنون ۹ هزار نفر معرفی شــده اند و 
منتظر لیســت هزارنفر باقی مانده هستیم. هنرمندان 
و خبرنگاران مشــمول این طرح به پروژه های درحال 
احداث یــا پروژه های جدیــد معرفی خواهند شــد. 
محمــودزاده با بیان اینکــه احتمال افزایــش پروژه 
خبرنگاران تا ۶۰ هزار واحد وجود دارد، گفت: آمادگی 
خــود را برای اضافه کردن ۵۰ هــزار واحد به ۱۰ هزار 
واحد کنونی در طرح مسکن خبرنگاران اعلام کرده ایم 

که بستگی به ظرفیت اعلامی وزارت ارشاد دارد. 

مدیرعامل شــرکت پرداخت الکترونیک سداد خبر 
داد که این شــرکت با بهره گیری از دانش تعدادی از 
جوانان نخبه کشور، ضمن شکستن انحصار خارجی 
و پشت سرگذاشــتن تحریم ها، موفق به بومی سازی 
تکنولوژی هــای جدیــد خصوصا تکنولــوژی5G  در 
ایران شده است. به گزارش روابط عمومی و تبلیغات 
شــرکت پرداخت الکترونیک ســداد، دکتر «محســن 
علیپور» مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سداد 
عصر سه شــنبه ۳۰ شــهریورماه در نشست خبری با 
رســانه ها، با اعلام خبر بومی سازی تکنولوژی5G  در 
ایران اظهار کرد: کُر تکنولوژی 4G آخرین نســخه ای 
بود که اپراتورها از شرکت های چینی خریداری کرده 
بودند؛ موضوعی که باعث خروج حجم ســنگینی از 

ارز در کشور در طول این سال ها شده است.
در    5Gتکنولوژی بومی سازی  برای  پلتفرم  طراحی 

ایران
وی با بیان اینکه امروز اپراتورها تمایل به دریافت 
نســخه به روزشــده نســل جدید اینترنــت دارند اما 
تحریم هــا مانع از دریافت این خدمات شــده، افزود: 
در حوزه تکنولوژی های اینترنــت و مخابرات، تیمی 
از جوانــان نخبــه کشــورمان را که ســال ها در این 
حوزه فعالیت کرده بودند، شناســایی کردیم که آنها 
پلتفرمی بــه منظور بومی ســازی تکنولوژی 5G  در 

ایران طراحی کردند.
عرضه کنندگان  و  اپراتورهــا  به  ســرویس  ارائه  توان 

اینترنت
مدیرعامل شــرکت پرداخت الکترونیک ســداد با 
تأکید بر اینکــه این پلتفرم مبتنی بر اســتانداردهای 
ITU پیاده ســازی شــده، تصریــح کرد: بــا تصاحب 
ایــن دانش فنی، به زودی قــادر خواهیم بود با تمام 
ظرفیت بــه اپراتورها و عرضه کننــدگان اینترنت در 
  5Gداخل کشور سرویس دهیم و علاوه بر آن حتی کُر

را در اختیار اپراتورهای خارجی نیز بگذاریم.
توانمنــدی عرضه خدمات نوین مخابراتی به ســایر 

کشورها
وی در ادامه یادآور شــد: در این ســال ها، صنایع 
نوین مخابراتی در دنیا در انحصار کشورهای خاصی 
قرار داشــته اما امــروز نه تنها توانســتیم با توجه به 
وجود تحریم های ظالمانه، این انحصار را بشــکنیم 
بلکــه حتــی توانایی عرضــه این خدمات به ســایر 

کشورها را هم به دست آورده ایم.
اهمیت امنیت شبکه و حفظ اطلاعات مشترکان

وندورهای  به حضورنداشــتن  اشــاره  بــا  علیپور 

خارجی در این پروژه و بومی بودن کامل آن، موضوع 
امنیت شــبکه و حفظ اطلاعات مشــترکان را بسیار 

مهم ارزیابی کرد.
وی در پاســخ بــه این پرســش که چرا شــرکت 
پرداخت الکترونیک سداد وارد این حوزه شده؟ تأکید 
کرد: بســیاری از شرکت های فعال در حوزه پرداخت 
در بخش هــای دیگر از موضوعات مربوط به فناوری 
فعالیــت می  کننــد؛ بنابراین چنیــن موضوعی مانع 

فعالیت مان در این پروژه نمی شود.
شکستن انحصار خارجی ها با بهره گیری از جوانان 

نخبه
پرداخت الکترونیک سداد در  مدیرعامل شــرکت 
ادامه خاطرنشــان کرد: شــرکت پرداخت الکترونیک 
ســداد بازوی فنــاوری بانک ملی ایران اســت که با 
بهره گیری از دانش تعدادی از جوانان نخبه کشــور، 
ضمن شکســتن انحصار خارجی و پشت سرگذاشتن 
تحریم ها، موفق به بومی سازی تکنولوژی های جدید 

خصوصا تکنولوژی 5G  در ایران شده است.
حمایــت از تحــول دیجیتال در کشــور بــا ورود به

  5G پروژه 
وی با بیان اینکــه بانک ملی ایران ۱۵ هزار نقطه 
اتصال شــبکه در سراسر کشــور دارد که هزینه های 
ســنگینی را بــه بانــک تحمیــل می کند، افــزود: با 
پیاده ســازی این پروژه، از یک سو بخشی از هزینه ها را 
جبــران کرده و از ســوی دیگر ورود ما بــه این پروژه 
به معنای حمایت از طرح تحول دیجیتال در کشــور 

نیز خواهد بود.
سداد پیشگام ارائه خدمات 5G  به اپراتورها

علیپور تصریح کــرد: اپراتورها تا این لحظه به هر 
دلیلی به این حوزه توجه نداشته اند و همیشه دنبال 
دریافت خدمــات آماده از عرضه کنندگان خارجی کُر 

بودند ولی شرکت سداد در این زمینه پیشگام شده تا 
این خدمت را به اپراتورها و شرکت های عرضه کننده 

اینترنت در داخل کشور ارائه دهیم.
هزینه ای برای این پروژه نشده است

وی در پاســخ بــه اینکــه تاکنــون چقــدر برای 
بومی سازی این پروژه هزینه شده، متذکر شد: تاکنون 
هزینه ای برای این پروژه نداشته ایم و تمرکز ما بیشتر 
در حــوزه برندینگ و جاانداختــن محصول به لحاظ 

دانش فنی بوده است.
عرصه دانش فنی نســل پنجم اینترنــت در ایران 

توسط سداد
مدیرعامــل شــرکت پرداخت الکترونیک ســداد 
افزود: در حال حاضر تجهیزات اســتفاده از تکنولوژی 
نســل پنجم در اختیار اپراتورهــا قرار دارد و موضوع 
ما صرفــا بحث فروش کر اســت. به عبــارت دیگر، 
زیرساخت اســتفاده از تکنولوژی 5G در کشور وجود 
دارد و شــرکت ســداد صرفا دانش فنی نسل پنجم 

اینترنت را در ایران عرضه خواهیم کرد.
5G زمان دو، سه ماهه برای ارائه خدمات

 5G وی در رابطــه با آغــاز زمان ارائــه خدمات
تصریح کرد: این موضوع کاملا به اپراتورها بســتگی 
دارد اما از لحظه انعقاد قرارداد همکاری با اپراتورها 
تا لحظه ارائه ســرویس، به دو تا ســه ماه زمان نیاز 

داریم.
کمک به ارزآوری کشور

علیپــور با اشــاره به اینکــه رایزنی هایی با برخی 
از عرضه کننــدگان اینترنت در کشــور صورت گرفته، 
خاطرنشان کرد: اگر تیم های برندینگ در معرفی این 
محصول، خوب عمل کنند، شــرکت ســداد می تواند 

حتی به ارزآوری در کشور کمک کند. 
مشــکلات  از  یکی  خدمــات  ســرعت  پایین بودن 

صنعت بانکداری کشور
وی با اشاره به آینده بسیار روشن پروژه 5G اظهار 
کرد: در حال حاضر یکی از مشکلات صنعت بانکداری 
کشــور، پایین بودن سرعت سیستم ها و خدمات است 
کــه این موضوع باعث کندشــدن ارائــه خدمات به 

مردم می شود. 
کمک شایان به نظام بانکی کشور

پرداخت الکترونیک سداد در  مدیرعامل شــرکت 
 5G پایان گفــت: یکی از ویژگی های بــارز تکنولوژی
افزایش سرعت انتقال داده است و این پروژه مسلما 
می تواند به نظام بانکی کشور و ارائه خدمات آنها به 

مشتریان کمک شایانی کند.

دکتر علیپور در نشست خبری مطرح کرد:

تکنولوژی 5G  در ایران بومی سازی شد
تحریم های حوزه مخابراتی را شکستیم

شرق: مالیات بر خانه های خالی از یک طرف و همچنین 
مالیات گرفتن از سود عایدی ســرمایه مانند سود سکه و 
سود حاصل از فروش مسکن، دو طرح خبرساز یک سال 
گذشــته بوده و همچنان هم درباره شیوه اجرائی و نتایج 
احتمالی آنها بحث و پرســش های متعددی وجود دارد. 
دربــاره موضــوع اول یعنی مالیات بــر خانه های خالی 
به تازگی اعلام شــده که پس از گذشــت ۹ ماه همچنان 
این مصوبه اجرائی نشــده است. درباره مالیات بر عایدی 
سرمایه نیز همین روز گذشته عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی تهران اعلام کرد پیگیری طرح مالیات بر عایدی 
سرمایه آغاز شده  است. عباس آرگون که در نشست هیئت 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران سخن می گفت، دراین باره 
اظهار کرد: کلیات طرح مالیات بر عایدی سرمایه از سوی 
مجلس تصویب شده و درحال حاضر کمیسیون اقتصادی 
کار روی جزئیــات آن را ادامه می دهــد. این نوع مالیات 
در بسیاری از کشــورهای توسعه یافته اجرائی می شود و 
در ایران نیز پیگیری برای اجرایش آغاز شــده است. او با 
بیان اینکه در بسیاری از کشورها این نوع مالیات با هدف 
محدودکــردن فعالیت های غیرمولد اجرائی می شــود، 
بیان کرد: یکــی از اصلی ترین معضلاتی که اقتصاد ایران 
در ســال های گذشــته با آن مواجه بــوده، فعالیت های 
ســوداگرانه اســت و ایــن مالیــات می تواند مســیر این 
ســودجویی را محدود کند.  طبق این قانون درصورتی که 
فرد از خرید و فروش طلا، ارز، مسکن و خودرو سود کند، 
باید بخشی از آن را به عنوان مالیات پرداخت کند. هرچه 
سود ناشی از رشد قیمت ها در بازه زمانی کوتاه مدت تری 
اتفاق افتاده باشــد، نرخ آن بالاتر خواهد رفت. آرگون در 
بخش دیگری از سخنان خود به برخی نکات تأمل برانگیز 
در این طرح از منظر تــورم، ضرورت وجود قوانین جامع 
و شفاف، خروج سرمایه، کندشدن نقدشوندگی دارایی ها، 
ضــرورت اجرای هم زمان در تمــام بازارها و فراهم بودن 
زیرســاخت ها پرداخت و گفت: در کشور ما به دلیل تورم 
بالا، آنچه به عنوان تفاوت قیمت خرید و فروش مشاهده 
 می شــود، عایدی سرمایه نیســت  بلکه به طور مشخص 
منعکس کننــده تورم اســت؛ بنابراین در کشــوری مانند 
ایران که میزان تورم بالاســت، مالیات بر عایدی ســرمایه 
باید با کســر تورم اجرا شــود و مالیــات از خالص درآمد 
اخذ شــود. دریافت این مالیات بدون کسر تورم ناعادلانه 
است. به بیان ســاده تر، در شــرایطی که برای مثال نرخ 
تــورم ۴۰ درصد اســت و قیمت دارایی ۲۰ درصد رشــد 
کرده، صاحب آن دارایی، نه تنها ســود نکرده بلکه ارزش 
واقعی ســرمایه اش کاهش هم پیدا کرده اســت. علاوه  
بر این و درباره طرح خبرســاز دیگر حوزه مسکن، اواسط 
همین هفته اعلام شد که هنوز مالیات بر خانه های خالی 
رســما اجرائی نشده  است. ایســنا دو روز پیش دراین باره 

نوشــته بود که با وجــود آنکه حدود ۹ مــاه از تصویب 
قانون مالیات بر خانه های خالــی می گذرد، این موضوع 
در فرایند اجرا معطــل مانده که یک نماینده مجلس آن 
را مصداق اســتنکاف از قانون دانسته و خواستار برخورد 
دیوان محاسبات با متخلفان شــده است. قانون مالیات 
بر خانه های خالی بــا وجود تصویب در پنجم آذر ۱۳۹۹ 
توســط مجلس و تأیید شــورای نگهبان در تاریخ ۲۶ آذر 
همان ســال هنوز در گردونه شکل گیری ساختار اجرائی 
می چرخد. براساس این قانون قرار بود اگر واحد مسکونی 
در شــهرهای بالای صد هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز ســاکن 
نداشته باشد، مشمول مالیات بر مبنای درآمد اجاره شود. 
به این صــورت که به ازای هر ماه بیــش از زمان مذکور، 
بدون لحاظ معافیت های منــدرج در این قانون، ماهانه 
مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح 
ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال 
دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه و ســال سوم به بعد 
معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه می شــود و فعلا معطل 
مانده است. بنا به گفته محمود محمودزاده، معاون وزیر 
راه و شهرسازی، سازمان امور مالیاتی اعلام کرده اطلاعاتی 
که از طریق کارتابل ســامانه املاک و اسکان ارسال شده، 
یک بار هم از طریق ســامانه ای کــه وزارت اطلاعات بین 
دستگاه ها به صورت رســمی برقرار می کند، ارسال شود. 
اول تــا آخر مهر به سرپرســت خانواده ها اعم از مالک و 
مســتأجر مهلت داده شــده تا اطلاعات سکونتی خود را 
در این ســامانه ثبت کنند. به دلیل توقف دوماهه فعالیت 
این سامانه پیشنهاد تمدید این زمان تا پایان فصل پاییز به 
ستاد کرونا داده شده که وزارت راه و شهرسازی در انتظار 
تصمیم ســتاد است. این در حالی است که مجلس برای 
درآمدهای حاصل از قانون مالیات بر خانه های خالی در 
بودجه، هزینه تعریف کرده؛ بنابراین در صورت اجرانشدن 
قانون یادشــده، نظام بودجه ریزی کشور به هم می ریزد. 
امروز و فردا کردن برای اعمــال مالیات واحدهای بدون 
سکنه، انتقاد نمایندگان مجلس را در پی داشته است؛ تا 
جایی که رئیس کمیســیون عمران مجلس با بیان اینکه 
بی توجهی به اجرای قوانین مصداق اســتنکاف از قانون 
بوده، از لزوم ورود دیوان محاسبات به این موضوع سخن 
گفته و خواستار برخورد قاطعانه دیوان با متخلفان شده 
است. رضایی کوچی گفته است: بارها و بارها اجرای قانون 
مالیات بر خانه های خالی را از وزرات راه و شهرسازی پیگیر 
شدیم اما هیچ مانعی در این وزارتخانه وجود ندارد  بلکه 
مشکلات موجود در ســازمان امور مالیاتی است. ازاین رو 
باید جلسه مشــترکی با وزارت امور اقتصادی و دارایی و 
وزارت راه و شهرســازی برگزار و مشکلات را بررسی کنیم. 
متأســفانه تاکنون حتی یک ریال هــم از محل مالیات بر 

خانه های خالی به خزانه واریز نشده است.

شــرق: لئوناردو دی کاپریو در نخســتین صحنه های 
فیلم تایتانیک با ســیگاری گوشه لب و سیمای جذاب 
مــرد هالیــوودی در حال قمار نشســته، پوکــر بازی 
می کند و یکی از چیزهایی که وسط گذاشته اند، بلیت 
درجه۳ ســفر با کشتی تایتانیک اســت. دی کاپریو در 
پاسخ رفیقش فابریزیو درباره وسط گذاشتن همه چیز، 
جملــه ای از ترانه معروف بــاب دیلن را نقل می کند: 
«وقتــی هیچــی نداری، چیــزی هم نــداری ببازی». 
دی کاپریــوی تایتانیــک قمــار آخر عمــرش را کرد و 
غرق شــد. هرچند قمار در عموم فرهنگ ها از جمله 
فرهنــگ ایرانی ها عملی مذموم اســت اما در ادبیات 
کهن فارســی از مقامــر به خوبی یاد می شــود اما به 
معنایی دیگر که نشان خلوص است. در اسرارالتوحید 
می خوانیم شــیخ بوســعید به راهی می رفت و کسی 
را دید که جمعی برنایــان بر گردنش گرفته، می برند: 
«شیخ پرسید: این کیست؟ گفتند: امیر مقامران است. 
شــیخ او را گفت: این امیری به چه یافتی؟ گفت: ای 
شیخ به راست باختن و پاک باختن ... شیخ نعره ای بزد 
و بگفت: «راست باز باش و پاک باز باش و امیر باش». 
در دنیــای واقعی از این صحنه ها خبری نیســت. نه 
قمارباز را بر سر می گیرند و تکریم می کنند و نه کسی 

از راه آن به کشتی تایتانیک راه می یابد.
هم دستی بانك ها؟

روز سه شــنبه معــاون فناوری هــای نویــن بانک 
مرکزی، مهران محرمیان، در نشســت خبری مطالبی 
مفصل درباره مبارزه با قمار گفت. جریان دســتگیری 
و اعتــراف یکــی از مقامــران معروف در ایــن روزها 
ســروصدای زیادی به پا کرد و بار دیگر مســئله را به 
سطح اخبار آورد. در ایران از چند سالی پیش تب قمار 
کم کم بالا گرفــت با آنکه قمارخانــه ای در کار نبود. 
فضای مجازی و بازی آنلایــن رواج پیدا کرد و برخی 
را می شــد دید که جز بازی های رایج قمار بر ســر هر 
چیزی شرط بندی می کنند؛ از بازی های رایج جهانی تا 
تعداد کارت زردهای دو تیم در لیگ دست دوم فوتبال 
کلمبیا. کم کم آدم های مشــهور، همان سلبریتی های 
خــارج ایران پا به میدان گذاشــتند و بازاری پرســود 
یافتند و در این میدان جولان دادند. همه انگشــت به 
دهان مانده بودند که چطور به این راحتی می شود در 
ایران قمار کرد و از درگاه بانک رســمی مملکت پول 
آن را جابه جا کرد. حتی شایع شد و برخی رسانه های 
فارســی زبان نقل هم کردند که این تراکنش ها آن قدر 
برای نظام بانکی ایران ســودآور است که عزمی برای 
پیگیــری آن وجود ندارد. در کمــال تعجب این نکته 
را یك نماینده مجلس ایــران، جواد نیك بین نیز تأیید 

کــرد و گفت «(بانك ها) باید پاســخ دهند که چگونه 
ظرف مــدت کوتاهی چند هــزار میلیــارد تومان پول 
جابه جا می شــود؟ این میزان پول نیاز به چند میلیون 
کارت دارد؟ چگونــه درگاه هــای اینترنتی شــان رصد 
نمی شــوند؟» و با اشــاره مســتقیم به موضوع گفت 
«بانک ها بــرای اینکه تراکنششــان بالا برود و ســود 
بیشــتری به دســت بیاورند، به ایــن موضوع که مثلا 
ظرف ۲۴ ساعت ۲۰ هزار میلیارد تومان به حساب یک 
سایت واریز می شود، توجهی نمی کنند و این موارد را 

ارزیابی قرار نمی کنند».
بیش از ۲ میلیون قمارباز

آغــاز واکنش جــدی مقام های مســئول به گفته 
محرمیان از ســال ۱۳۹۸ آغاز شــده و پیگیری مسئله 
جنبــه عملــی یافته اســت. در جســت وجوی اخبار 
می تــوان دید کــه در تاریــخ ۳۰ تیــر ۱۳۹۸ محمد 
جعفری، دادســتان کل ایران، با صدور بخش نامه ای 
تأکید کرده که هرگونه شــرط  بندی آنلاین جرم است 
و هم کســانی که شــرط  بندی می کنند و هم کسانی 
کــه وب ســایت های شــرط بندی را اداره می کننــد، 
«مجرم» هســتند. در این بخش نامه تأیید شــده بود 
که برخــی «روندهای قضائــی» در «توجیه کار خود 
بــه برخی از اســتفتائات فقهی اســتناد نموده اند که 
قمــار یا شــرط بندی در فضــای مجازی را مشــمول 
قمار ندانســته اند و مشاهده شــده با استناد به تفسیر 
مضیق قوانین کیفری، از مبالغ کلان درآمد نامشــروع 
این افراد رفع توقیف شــده اســت». بنا بر برخی آمار 

غیررســمی و تأیید نشــده بازار قمار در ایران به سطح 
نجومی ۱۰ هزار میلیارد تومان رسیده بود. اول دی ماه 
۱۳۹۹ بانــک مرکزی اعــلام کرد که حــدود ۲۰ هزار 
حســاب و درگاه مرتبط با موضوع قمار و شرط بندی 
شناسایی و به دادستانی معرفی و پس از صدور حکم 
قضائی مسدود شده اند. همچنین دادستانی از تشکیل 
کارگروهــی برای پیگیری موضوع خبر داد. خبرگزاری 
مهــر پیــش از آن در گزارشــی آمــاری از وجود ۲.۳ 
میلیون ایرانی قمارباز منتشــر کرد. یعنی نزدیک سه 
درصد ایرانی ها قماربازنــد. موضوع چگونگی امکان 
این کار با وجــود غیرشــرعی بودن و غیرقانونی بودن 
قمار در کشور برای بســیاری از مردم با تمام مباحثی 
کــه اکنون مطرح شــده هنوز مبهم اســت. مردم که 
هیــچ، خود آقــای محرمیان در ســخنانش می گوید: 
«این عمل مجرمانه براســاس بررسی ها و تحقیقات 
عمیق و گسترده همکاران من در بانک مرکزی متکی 
به اکوسیســتم پیچیده ای اســت که ارتکاب به آن را 
برای داوطلبان قمار و شــرط بندی در فضای سایبری، 

تسهیل و تسریع کرده است».
اکوسیستم قمار

محرمیان همچنین از خلأ قانونی ســخن می گوید 
کــه با وجود اینکه در قانون مجازات اســلامی خیلی 
ســال پیش نوشته شده و موارد ۷۰۵ تا ۷۱۱ این قانون 
به قمار مربوط اســت با توجه شــرایط فعلی کفاف 
مقابلــه با فعالیت هایی را نمی دهد که در حوزه قمار 
رخ می دهد و به همین علت «درحال حاضر کمیسیون 

اقتصــادی مجلــس در لایحــه ای در حال بررســی 
بخش های مرتبط با قمار در قانون مجازات اســلامی 
است تا خلأهای موجود را برطرف کند». صحبت های 
مفصــل این مقــام بانک مرکزی باز هــم گرهی از کار 
کســی نمی گشــاید کــه نمی داند این «اکوسیســتم» 
گســترده چگونه عمل می کند و صرفا به ذکر تشکیل 
کارگروه ها و لایه های عملکــرد مبارزه با این موضوع 
پرداخته است که بیشتر مربوط به دیوان سالاران است 
تــا مردم تشــنه اطلاعات. در فضای مجازی کســانی 
هســتند که با پیگیــری اخبار این مســئله برای خود 
اسمی دســت وپا کرده اند اما نه اتکایی به سخنانشان 
می شــود کرد و نه هدفشان از این کار مشخص است. 
چه بســا به شــهرت و داغی موضــوع می افزایند؛ اما 
در همین روز سه شــنبه مجتبی توانگر، رئیس کمیته 
اقتصاد دیجیتال مجلس شــورای اسلامی گفت که با 
پیگیری این کمیســیون، بانک مرکــزی حدود ۲۰ هزار 
کارت بانکی فعــال را که از طریــق آن تراکنش های 

شبکه قمار صورت می گرفت، شناسایی کرده است.
طرح مجلس چیست؟

جزئیات طرح مجلس برای برخورد با این مســئله 
منتشــر شــده اســت و می خواهد به خلأ موجود در 
قانــون خاتمه دهد. تلاش های «شــرق» برای تماس 
با نماینــدگان کمیســیون های حقوقــی و اقتصادی 
مجلس به نتیجه نرســید. هرکدام یا در جلسه بودند 
یا اصلا پاســخ ندادند؛ اما پیش از این حسن نوروزی، 
نایب رئیــس کمیســیون قضائــی و حقوقی مجلس 
یازدهم شورای اسلامی، از تدوین طرحی برای برخورد 
با متهمان سایت های شرط بندی خبر داده بود که بنا 
بر آن «طرحی با عنوان تســری مواد ۷۰۵ تا ۷۱۱ کتاب 
پنجــم قانون مجازات اســلامی از ســوی نمایندگان 
مجلس تقدیم هیئت رئیســه شــده کــه موضوع آن 
تســری مجازات ها به شــرط بندی در فضای مجازی 
اســت. در این طرح اتهام افساد فی الارض و مجازات 
اعدام برای متهمان در نظر گرفته شــده است»؛ البته 
این اشــد مجازات است. اما حســین محمدصالحی، 
عضو کمیسیون امور داخلی کشور در مجلس معتقد 
بود درصورتی که این طرح در مجلس شورای اسلامی 
مصوب شود، تأثیرگذار خواهد بود  اما نمی توان انتظار 
داشت به طور کلی این عمل غیر شرعی را ریشه کن کند  
بلکه می تواند به عنوان یک ابزار جهت کاهش ترویج 
آن باشــد. طرحی کــه هنوز به مرحله اجرا نرســیده 
اما شــدت آن در برخورد با مجرمان چشمگیر است. 
اما آیا اثر آن نیز چشــمگیر خواهد بود؟ پرسشــی که 

می خواستیم پاسخ آن را از نمایندگان بشنویم.

روایتی از سرانجام ۲ طرح خبر ساز اقتصادی یک  سال گذشته
 پرسش هایى جدى درباره شیوه اجرائى
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